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ЗАБИЉЕШКА  

са састанка чланова Комисије за спољне послове Представничког дома ПСБиХ са 

делегацијом Парламента Њемачке (Бундестага)  

 

 

Састанак чланова Комисије за спољне послове Представничког дома ПСБиХ са 

делегацијом Бундестага одржан је 08. 01. 2013. године. У име Комисије за спољне 

послове састанку су присуствовали: предсједавајући Комисије Мирза Кушљугић и 

Младен Иванковић Лијановић. У делегацији Бундестага били су: Јосип Јуратовић, 

Рајнер Арнолд (Rainer Arnold) и Аксел Шнајдер (Axel Schneider), те представник 

њемачке делегације у БиХ. 

Мирза Кушљугић на почетку је поздравио делегацију Бундестага и пожелио им 

добродошлицу у име Комисије за спољне послове Представничког дома ПСБиХ. Рекао 

је да зна да је делегација Бундестага већ имала сусрете са другим комисијама, 

члановима Предсједништва и представницима одређених странака, те да у име ове 

комисије исцрпније може говорити о привреди, конкретније енергетици и 

инфраструктури, а Младен Иванковић Лијановић о пољопривреди и прехрамбеној 

производњи, што су уже компетенције чланова наше комисије. 

Јосип Јуратовић, у својству шефа њемачке делегације, исказао је захвалност за сусрет 

и могућност размјене мишљења и упознао чланове Комисије да су на претходним 

састанцима упознати са радом на измјенама устава и спровођењу одлуке у предмету 

Сејдић и Финци, те економским питањима на која и овдје желе ставити нагласак. 

Истичући важност државне организације, система државе, Јуратовић је нарочито 

нагласио важност социјалне сигурности које нема без економског развоја. Рекао је да 

не разумије заштом се у десет година на главној жили развоја привреде БиХ, Коридору 

5ц, тако мало урадило. Аутопут се не гради, не постоји државна стратегија економског 

развоја, без којег нема развоја инфраструктуре. Питао се која је економска стратегија 

БиХ, осим инфраструктуре, какво је стање с образовањем, доквалификацијом, 

усавршавањем, будући да политичари често траже инвестиције у БиХ, али шта је са 

сигурношћу власништва, имовине, како стоје ствари са катастром, земљишним 

књигама, сигурности улагања. 

Мирза Кушљугић је упознао чланове њемачке делегације да БиХ нема државних 

стратегија, па тако ни економску стратегију и по томе је јединствена у Европи, а нема 

их јер нема политичке воље да се стратегије направе и усвоје, премда је то обавеза 

БиХ. У БиХ можда чак и није нека трагедија што нема стратегија, јер БиХ мора своје 

инфраструктурне или енергетске стратегије израђивати на нивоу региона којем 

припада, будући да се о тим стратешким коридорима, енергетским или путним, 

одлучује на неким другим, вишим нивоима. Но, ако нема никаквог папира, онда се 

заиста не зна куда се иде. А 2013. година је прилика да се након пописа становништва 

коначно дозна ко смо, колико нас има, да се усмјеримо на индустријски развој, на наше 

секторске стратегије, а све у припреми програма ИПА-е 2014-2020. Програми ИПА-е 



 

биће отворени за БиХ без обзира на статус БиХ, али они неће ићи као досада на основу 

програма него на основу секторских стратегија и акционих планова. Процес европских 

интеграција натјераће БиХ да почне системски управљати својим развојем, колико 

уопште земља ове величине, овог потенцијала и са оваквим проблемима може 

системски управљати својим развојем. Што се тиче Коридора, Кушљугић је нагласио 

да је данас ситуација другачија него прије шест мјесеци или годину. Директне стране 

инвестиције драстично опадају, па је једини одговор на то да јавни сектор крене 

улагати у инфраструктуру, овдје у Коридор и енергетику, а то је и те како присутно. У 

сектору енергетике ту су и њемачке фирме, које показују велико занимање за тај 

сегмент привреде. На све то можда може утицати и чињеница да ће се од 1. јула Босна 

и Херцеговина граничити са Европском унијом на више од хиљаду километара. 

Младен Иванковић Лијановић је нагласио да се БиХ као мала, економски и 

политички нејака земља у све интеграције може укључивати само под туђим условима, 

будући да не може остати изолована. Није по томе једина и то није обесхрабрујуће. 

Што се тиче стратегије, није проблем у њој, проблем је у недостатку политичке воље. 

Ентитети имају право и овлашћење за креирање пословног амбијента, а држави у том 

смислу припада координирајућа улога. Што се тиче Коридора, направљен је велики 

помак, јер је већ уговорено око 150 км аутопута, што је пола од онога што Федерација 

БиХ има и то би требало бити пројектовано до 2014, а довршено 2018-2019. Што се, 

пак, тиче пољопривредне политике, она би морала бити јединствена и ту значајну 

улогу има државни ниво, јер се средства из ЕУ могу повлачити само ако је 

конституисана јединствена пољопривредна политика. Ради се и на припреми за извоз 

производа биљног и животињског поријекла у ЕУ, али ниједна земља се није обогатила 

на пољопривредној производњи, будући да пољопривреда тражи додатно улагање и 

субвенције. Но, на томе треба заснивати услужне дјелатности и туризам и у њих 

улагати, у мала и средња подузећа, занатство и индустрију, у оно гдје БиХ може дати 

допринос, и тај дио привреде треба стимулисати и ослободити намета и бирократије. За 

све то је потребна и рационализација државне управе која у БиХ има више нивоа и која 

је оптерећујућа за рационално пословање. Посебно ће се то тражити за Федерацију 

БиХ, те у вези с тим радити на јачању локалне заједнице и предузетништва. 

Јосип Јуратовић је исказао задовољство што је могао чути да постоји напредак у 

изградњи инфраструктуре као и помаци у привредном развоју. Потпуно је свјестан да 

је БиХ укључена у дио регионалног развоја. Зато и постоји ЦЕФТА и заинтересован је 

да чује да БиХ сарађује у оквиру тог програма.  

Мирза Кушљугић је указао на тешкоће у примјени ЦЕФТА-е у БиХ, јер су сусједи 

БиХ постављали административне нетржишне баријере за производе из БиХ, нарочито 

у домену пољопривреде. Нису те баријере биле против ЦЕФТА-е, али јесу показале да 

БиХ нема институције којима може одговорити на те административне баријере. 

Једине институције које могу одговорити на административне баријере су институције 

БиХ, али су њихов развој и јачање били спријечени из политичких разлога. Добра 

страна проблема са ЦЕФТА-ом је тренутна политичка сагласност владајуће 

парламентарне већине да се морају развијати државне институције које би омогућиле 

равноправан положај свим привредним субјектима у БиХ са сусједима. Како ће се 

цијели проблем са ЦЕФТА-ом даље развијати након уласка Хрватске у ЕУ увелико ће 

зависити и о томе колико ће БиХ развијати своје институције неопходне за 

административно сервисирање режима отвореног тржишта. Конкретан примјер је 

велика могућност привредних активности на Косову, а политички проблеми их чине 

немогућим, тако да су економски односи Србије и Косова бољи од оних које имају БиХ 

и Косово. Административне баријере БиХ поставља сама себи, папирама, 

документима, (не)признавањем и слично. Међутим, БиХ не треба ништа више у 



 

економским односима са Косовом него оно што у основи има Србија, будући да је 

ријеч о ЦЕФТА-и, додао је Кушљугић. 

Јосип Јуратовић је захвалио на веома информативној размјени мишљења, 

наглашавајући потребу јаче регионалне сарадње, при чему је ЦЕФТА предуслов уласка 

у ЕУ, јер је тешко је бити партнер у ипак великој Европској унији ако не постоје 

регионални партнерски односи. За економски развој БиХ и те како је потребна и важна 

квалитетна привредна регионална сарадња. Јуратовић је исказао задовољство и 

будућом сарадњом и размјеном мишљења између парламената двије земље. 

Мирза Кушљугић је исказао задовољство интензивирањем сусрета парламентараца 

двају парламената у посљедње вријеме. То се поклапа и са жељом Комисије за спољну 

политику ПД и Парламента БиХ за интензивније укључење у евроатлатске 

интеграције. На БиХ је да конкретизује све оно што се у парламенту у том смислу 

може покренути. БиХ већ има одређене активности у региону, посебно путем сарадње 

одбора за спољну политку БиХ, Црне Горе, Хрватске и Србије, након чега би се ишло 

према институцијама ЕУ и земљама пријатељима, онима који су заинтересовани за 

развој региона. Потез је ипак на БиХ, јер бесконачне узајамне посјете без конкретних 

акција неће донијети конкретне резултате. 

Њемачка је највећи босанскохерцеговачки извозни партнер, а у БиХ се очекује да СР 

Њемачка буде овдје и највећи инвеститор, а све с циљем развоја и поправљања 

економске, па с њом и социјалне сигурности у БиХ. 

 

 

                                                                                                                 Предсједавајући Комисије                                    

 

              Мирза Кушљугић 
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 члановима Комисије за спољну и трговинску политику, царине, саобраћај и 
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